
„Konferenci vnímám jako událost číslo 1 pro „finanční neprofesionály“ 

ROZHOVOR s Mgr. Janou Vaňkovou, speciální pedagožkou a učitelkou matematiky na 
Základní škole pro tělesně postižené v Opavě 

 

Blíží se další ročník konference Finančně gramotná a podnikavá škola. V čem spatřujete 
přínos pořádání odborné konference projektu Finanční gramotnost do škol společnosti 
yourchance o.p.s.?  
 
Konferenci vnímám jako událost číslo 1 pro „finanční neprofesionály“. Přínosem je možnost 
setkat se s nejvyššími manažery projektu Finanční gramotnost do škol, zástupci bank, 
profesních organizací v oblasti finanční gramotnosti a zejména možnost setkat se s pedagogy 
oceněných škol – podpořit síťování. Akce je skvělou příležitostí oslovit v jeden den a na 
jednom místě top odborníky. Je užitečné, že je v programu kromě přednášek věnován prostor 
také interaktivním formám, jako jsou workshopy a diskuse. Konference je velkou inspirací a 
podnětem pro naši další pedagogickou činnost. Získané informace nám pomohou aktivizovat, 
motivovat a vzbudit potřebný zájem u žáků o finanční oblast jejich života.  
 
Co od takové odborné konference očekáváte? Co by na ní letos nemělo chybět?  
 
Na konferenci bych se ráda komplexně seznámila s aktivitami yourchance, MAS, projektem 
Finanční gramotnost do škol a jeho aktivitami. Ráda uslyším aktuální výsledky průzkumu 
finanční gramotnosti, shrnutí přínosů všech aktivit a názory napříč generacemi. Neměl by 
chybět ani prostor pro networking a individuální komunikaci.  
 

Jak dlouho je Vaše škola v projektu Finanční gramotnost do škol společnosti 
yourchance? 
 
Do projektu jsme se zapojili v rámci Světového týdne vzdělávání o penězích a finanční 
gramotnosti Global Money Week v roce 2019. Při plnění obsahové náplně jsme měli 
možnost využít naše portfolio pracovních listů včetně aplikace metod a forem práce, seznámit 
se s lektory apod. Splnili jsme stanovené cíle. Výstupem naší společné práce se stala panelová 
výstava ve vestibulu školy.    
 
Jaký byl u Vás prvotní spouštěč zapojení se do finančního vzdělávání a certifikace? 
 
Každý člověk se určitě v životě ocitne na cestě, kterou kráčí s úsměvem na rtu, je mu dobře a 
neřeší, kam hodlá dojít. Ví jen, že směřuje tam, kam má. Je to radostný prožitek. My jsme si 
takto “kráčeli“ a byli plni radosti z toho, že se našim žákům a jejich rodičům dobře daří nejen 
s námi, ale i po ukončení školní docházky. Podařilo se nám ovšem na naší cestě potkat 
spřízněné lidi, kteří nám ukázali, že můžeme své zážitky, zkušenosti a úspěchy sdílet, a 
dokonce být oceněni. Děkujeme. 
 
Jako druhá česká škola jste získali diamantový certifikát Finančně gramotná škola. Jak 
se to podařilo, a proč jste se do toho vlastně pustili? 
 
Máme ve výuce matematiky dlouholeté zkušenosti, které jsme v rámci školního vzdělávacího 
programu „Škola pro život“ implementovali do oblasti finanční gramotnosti. Jsme typově 
rodinná škola, která spolupracuje nejen s rodiči našich handicapovaných žáků, ale využíváme 
i práci v multidisciplinárních týmech. Společně prožíváme a pomáháme řešit vzniklé životní 



situace. Ve správný čas se také propojily aktivity manažerů místní akční skupiny MAS 
Opavsko a zástupců společnosti yourchance o.p.s. Cesta za certifikací Finančně gramotná 
škola byla na světě. 
 
Popíšete čtenářům krátce činnosti, aktivity, které jste pro dosažení certifikátu 
realizovali ve škole a případně i mimo ni  
 
Žáky rozvíjíme především v oblasti kompetencí a dovedností, které jim umožní se v životě 
lépe orientovat nejen v pojmech, ale také v různých situacích. Vhodně kombinujeme 
samostatnou práci, dopomoc a vedení, skupinovou práci, rébusy a hry. Tvoříme a využíváme 
vlastní pracovní listy. Daří se nám výborně propojovat oblasti finanční gramotnosti a 
environmentální výchovy. Praktické zkušenosti získávají naši žáci při společných aktivitách, 
kterými jsou například edukační výlety a jejich plánování, sportovně ozdravné pobyty, 
projektové, badatelské a environmentální dny. Zvládneme školu prezentovat i na 
workshopech.  
 
Mimo půdu školy funguje naše zapojení do projektů EkoEnergie smart region, Kampaň 
obyčejného hrdinství, Sázení stromů, Voda pro život, Ukliďme Česko, Plastožrout, aktivita 
Odpaďáček, projekty ZOO Ostrava aj. Tyto všechny bereme za pomyslnou třešinku na dortu 
vědomostí a dovedností, které vedou k posílení sebevědomí tolik potřebného ke zvládnutí 
nástrah a pastí finančního světa. Doporučuji podívat se na www.skolaprotp.cz. 
 
V čem spatřujete největší smysl Vašich aktivit – pro školu, pro rodiny nejen Vašich 
studentů, pro okolí a vůbec celou společnost? 
 
V oblasti finanční gramotnosti považujeme správné kontinuální propojení teoretických 
znalostí s praktickou dovedností. Snažíme se upozornit na to, co s sebou může v životě přinést 
ne vždy jasná vize následků chybného kroku na cestě k finanční svobodě nebo neschopnost 
„chvíli si počkat“ na splnění aktuálního přání. Víme a věříme, že mnohdy právě špatná 
zkušenost vede k hledání cesty nebo způsobu, jak chybu v budoucnu nezopakovat. Smyslem 
je využívat konkrétní situaci nebo vycházet z prožitků, na kterých lze s využitím vhodné 
motivace nabídnout cesty, které pomohou každému mít „good live“.  
 
Ovlivnila doba pandemie nějak dosažení certifikátu? 
 
Určitě, omezila naše společné aktivity a síťování mezi MŠ Eliška, středními a základními 
školami atd. Dala nám prostor na rozvoj v oblasti IT a postavila nás před řešení nových 
problémových situací. Vzájemný vztah mezi všemi se prohloubil a ukázalo se, že jsme na 
společné cestě „v dobrém i zlém“. Tento fakt velmi posílil vzájemné vztahy. 
Aktivity potřebné pro zisk certifikátu se nám podařilo splnit před uzavřením škol.  
 
Děkujeme za Váš čas a rozhovor! 


